
A "DEDKO" ÚĽ JE NA SVETE 
Zo starého bútľavého klátu lipy urče

nej na spálenie, počas zimy i jarných dní, 
pekného "DEDKA" vyčaril náš občan p. 
Štefan Dovina č. 69. 

Svojím rezbárskym fortieľom, ktorý sa 
už v minulosti prejavil pri dokončovaní a 
vytváraní erbu obce, ktorý je umiestnený 
v obradnej sieni obce, vdýchol ľudskú po
dobu ďalšiemu dielu úľu na spôsob ľud
skej postavy s vybudovaným rámikovým 
priestorom pre osadenie včelej rodiny. 

TRADÍCIA NA ÚSTUPE 

Úľ dočasne, kým ho v budúcnosti neo-
sadíme do Kálnického múzea - bude oži
vený a poslúži k svoju účelu na včelnici u 
starostu obce, ktorému ho do opatery p. 
Dovina venoval. 

Vďaka za dielo a verím, že účelu, pre 
ktorý bolo vytvorené, k úspešne poslúži a 
bude vzorom i pre ostatných na dotvore
nie prostredia včelníc, ktorých má Kálnica 
bohato. 

MB 

POZVÁNKA 
Vážení občania, pozývame vás, 

pri príležitosti výročia SNP i Zvrcho
vanosti, na posedenie pri vatre, kto
ré sa uskutoční dňa 27. augusta 
2000, t.j. v nedeľu o 18.00 hod. v 
priestoroch Klubu dôchodcov. 

Ing. Miroslav Borcovan, starosta obce 

Bolo pekným tradičným zvykom v na
šej obci, že «hasiči» stavali máje. Nie je
den, ale niekoľko, o čom pamätníci vedia 
rozprávať celé historky, veď sa stavalo 
ručne a v noci. A išlo to! Ľudia sa stretli, 

ručné stavanie sa prišli pozrieť i z iných 
obcí. Stavanie mája bola znova pekná 
spoločenská udalosť. 

Mládež ale postupne strácala o túto 
aktivitu záujem a tak i tento rok, keďže 

pospomínali i sa zabavili. Bol to pekný 
zvyk v obci. 

Doba i ľudia sa ale zmenili. Nastúpila 
i technika. Začas s mladou generáciou sa 
tento zvyk darilo nielen obnoviť, ale i roz
šíriť na vyberanie stužiek pred stavaním 
mája a odovzdávanie stužiek po obci po 
jeho zložení, čo bez muziky nebolo ani 
mysliteľné. Zaktivizovala sa mládež a na 

nikto neprejavil záujem a ini
ciatívu znovu zo stavania 
mája urobiť príjemnú spolo
čenskú udalosť, postavili sme 
máj tak, ako ho stavajú v 
iných dedinách. Pripravili ho 
z obecného úradu a postavili 
bez «problémov» žeriavom z 
poľnohospodárskeho druž
stva a bolo to! 

Chýbalo mi pri tom veľmi 
veľa:-veselosť a aktivita mla
dých ľudí, pre ktorých «máj» 
v pravom rade by mal byt 
symbolom ich lásky a mla
dosti a možnosti pomôcť vy
tvoriť peknú spoločenskú , 

chvíľu. Ale prečo by to robili? Pohodlnej
šie je asi meditovať, čo by sa malo robiť, 
resp. čo by mali robiť tí ostatní. Je mi z 
toho veľmi ľúto a smutno. 

Ešteže sa mládenci s dvomi ďalšími 
májmi v obci zavďačili svojím dievčatám 
a tento «obecný» sa necítil tak osamelo. 

Ing. Miroslav Borcovan 
starosta obce 
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Z ROKOVANÍ OBECNÉHO ZASTUPITEĽSTVA 
Od času vyjdenia prvého čísla Kálnic-

kých ozvien v r. 2000 sa poslanci obecné
ho zastupiteľstva zišli na dvoch riadnych a 
na dvoch mimoriadnych zasadnutiach, na 
ktorých sa riešili problémy spojené s čin
nosťou SKI-Centra Kálnica s.r.o. Hlavným 
bodom programu jedného z nich bolo pre
jednanie a schválenie dodatku k spoločen
skej zmluve SKI-Centra Kálnica s.r.o., na 
základe ktorého sa obec Kálnica stala spo
luvlastníkom SKI-Centra Kálnica s.r.o. s 51 
% podielom. Po druhýkrát bolo zvolané mi
moriadne zasadnutie obecného zastupiteľ
stva k posúdeniu žiadosti SKI-Centra Kálni
ca, s.r.o. o garanciu pôžičky vo výške 5 mil. 
Sk majetkom a rozpočtom obce. Nakoľko 
predmetom rokovania boli veľmi závažné 
problémy, i diskusia k nim bola patrične 
obsiahla. Po zohľadnení všetkých argumen
tov a možných dôsledkoch prijalo obecné 
zastupiteľstvo tieto uznesenia: 

Obecné zastupiteľstvo schválilo: 
- výsledky inventarizácie majetku obce 

k 31.12.1999 predložené ústrednou inven
tarizačnou komisiou 

- plány práce komisií obecného zastupi
teľstva na rok 2000 

- hospodárenie obce v r. 1999 s konšta
tovaním, že dosiahnutý hospodársky výsle
dok obce za r. 1999 vrátane financovania 
plynofikácie obce je priaznivý 

- plán investičných akcií obce pre r. 2000, 
ktorý obsahuje: 

- prípravu výstavby čističky odpadových 
vôd pre KD a bytovky 

- plynofikáciu miestnej časti obce - Drahý 
- plynofikáciu budovy Jednoty 
- rozšírenie telefonizácie obce 
- údržbu a úpravu priekop v obci 
- úpravu cintorína - spevnenie plochy 

pred domom smútku 
- prečistenie a údržbu celej vodovodnej 

siete v obci vrátane ochranných pásiem 
- dodatok k spoločenskej zmluve SKI-

Centra Kálnica s.r.o., na základe ktorého 
vstupuje obec Kálnica do SKI-Centra Kálni
ca s.r.o. s 51 % podielom, ktorý je vytvore
ný nepeňažným vkladom obce vo výške 
229.000,- Sk 

- zápis do kroniky obce za r. 1999 
- správu audítora o overení účtovnej zá

vierky za r. 1999, vykonanú audítorom SKA 
ev.č. 279 p. Ing. Františkom Šefčíkom 

- pôsobenie f. REMAR Nové Mesto n/V 
poskytujúcej kompletné cintorínske služby 
na území našej obce 

- poskytnutie garancie nehnuteľným 
majetkom obce na úver vo výške 5 mil. Sk 
pre SKI-Centrum Kálnica s.r.o. - za poskyt
nutie garancie hlasovali 6 poslanci: D. Filip, 
M. Ďuriš, M. Pečitová, M. Paška, Š. Jurík. 
L. Bulko, proti boli: Ing. J. Krchnavý, J. Ku-
biš, zdržali sa: P. Mordin, J. Bagová, A. Krch-
navá, nehlasoval: J. Filip - bol neprítomný 

- organizačné a materiálne zabezpeče
nie Dňa Hier detí poriadaného na futbalo
vom ihrisku dňa 3.6.2000 

- zásady pre inventarizáciu majetku a 

záväzkov obce 
Obecné zastupiteľstvo zobralo na vedo

mie: 
- správu hlavnej kontrolórky za rok 1999 
- informáciu o prípravách na vytvorenie 

mikroregiónu Závažia - Beckov, Kálnica, 
Kočovce, Zelená Voda, Čachtice, Bzince ... 
pre lepšie využitie možností cestovného ru
chu a rozvoja vidieka a predbežne súhlasi
lo so vstupom obce do mikroregiónu 

- správu o hospodárení SKI-Centra Kál
nica s.r.o. v zimnej lyžiarskej sezóne 1999/ 
2000 

- vyhodnotenie plnenia rozpočtu obce za 
I. štvrťrok 2000 

- informáciu o založení Rady rodičov pri 
ZŠ v Kálnici, ktorá bude pracovať v zložení: 
Ing. Katarína Filipova - predsedníčka, čle
novia: Janka Bagová, Mgr. Zdenka Kuráko-
vá, Eva Žáčková a Mária Melišková 

- prípis Pd 3002/0015 z previerky proku
rátora dňa 2.5.2000 

- správu o príprave a organizačno-tech-
nickom zabezpečení akcie "Kopanie 11m 
kopov" 

Obecné zastupiteľstvo delegovalo: 
- za členku Rady rodičov pri ZŠ v Kálni

ci poslankyňu p. Janku Bagovú 
- poslanca p. Petra Mordina za člena 

rozhodcovskej komisie pre riešenie škôd 
spôsobených zverou 

- poslanca p. Jána Kubiša do chatové
ho výboru v rekreačnej oblasti Kálnica 

Obecné zastupiteľstvo doporučuje: 
- p. starostovi na požiadanie okresného 

úradu práce vytvárať pracovné miesta a 
podmienky pre verejno-prospešné práce v 
obci v rámci programu "Nezamestnaný po
môž svojej obci" 

Obecné zastupiteľstvo uložilo: 
- finančnej komisii spracovať zásady in

ventarizácie majetku obce do konca apríla 
2000 

- obecnému úradu spracovať inventari
začné zoznamy pre jednotlivé inventarizač
né komisie a všetky potrebné podklady v 
zmysle schválených zásad inventarizácie v 
termíne do konca októbra 2000 

Obecné zastupiteľstvo súhlasilo: 
- s nomináciou zástupcu spoluvlastníkov 

Lesnej a pasienkovej spoločnosti, pozem
kové spoločenstvo Kálnica do dozornej rady 
SKI-Centra Kálnica s.r.o. 

Ing. Ján Krchnavý, zástupca starostu 

VÝSTAVBA CESTY DO POPOLKY UKONČENÁ 
Spokojný úsmev na tvári p. 

Ivana Škulca prezrádza, že sa 
konečne naplnila snaha nielen 
obce ale i jeho snaha, a cesta 
do Popolky sa dokončila. 

Tým i posledná cesta v obci, 
ktorá bola rozkopávkou pri kla
dení vody i plynu poškodená, do
stala patričnú povrchovú úpravu. 
Naviac sa dobudovala i cesta 
okolo bytoviek a nespevnená 
spoločná cesta za kultúrnym do
mom, čo predstavuje cca 825 m2. 

Ing. Miroslav Borcovan 
starosta obce 

DOPLNKOVÉ VOĽBY 
Po náhlom úmrtí priateľa Dušana Šte

fánika, vo veku 53 rokov, predsedu ZO Slo
venského zväzu včelárov v Novom Meste 
nad Váhom, do organizácie ktorej patria i 
Kálnickí včelári, v doplnkových voľbách na 
VČS dňa 26.3.2000, bol zvolený nový pred
seda ZO - priateľ včelár - Tibor Valovič, č. 
300. Voľba bola zároveň vyjadrením dôve
ry dlhoročnej úspešnej včelárskej práci 
nášho spoluobčana. Uznanie je o to cen
nejšie, že v histórii organizácie sa stal pr
vým predsedom základnej organizácie, kto
rý nebýva v Novom Meste nad Váhom. 
Želáme mu, aby sa mu v práci darilo a k 
voľbe srdečne blahoželáme. 

Pre zaujímavosť - v Kálnici sa včelár

stvu darí a má v obci širokú základňu. Vče-
lárením sa zaoberá 24 včelárov, ktorí ob
hospodarujú 198 evidovaných včelstiev. 
Nad 15 včelstiev chová Pavel Dovina č. 68, 
Milan Jakuš č. 269, Ivan Jakuš č. 270, Ján 
Pavlech č. 73, Tibor Valovič č. 300. 

Včelárskym dôverníkom je už dlhoroč
ne Pavel Dovina č. 68. 

Na blížiacej sa akcii "Šanca pre každé
ho - kopanie 11 m pokutových kopov", vče
lári urobia i zaujímajú akciu - ochutnávka 
medu, ktorá ukáže, ktorý med bude naj
viac chutiť a zároveň prispeje i k. propagá
cii tejto zaujímavej a verejnoprospešnej čin
nosti. 

Ing. Miroslav Borcovan, starosta obce 
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DO POZORNOSTI OBČANOM ZAUJÍMAVOSTI 

K odvodovému konaniu brancov, ktoré 
sa konalo dňa 31 . mája 2000, bolo povola
ných 11 brancov z našej obce, pomerne sil
ný ročník narodených v r. 1982. 

Menovite boli povolaní: Matúš Gajdošech č.404, Mikuláš Hladký č. 316, Tomáš Hladký č. 6,Peter Jurík č. 266, Tomáš Kukučka č. 84, Ján 
Pažitný č. 346, Jozef Petráš č. 170, Peter Ra-
batin č. 93 t Zdenko Rozvadský č. 259, Igor Voj-
ta č. 101, Šimon Zámečník č. 407. 

Je zaujímavé, že i keď chlapci boli uras
tení, z nich bolo odvedených len 6 brancov, 
z nich 4 boli navrhnutí na absolvovanie vo
jenského vodičského kurzu. Ostatní 3 z dô
vodu alergie dýchacích ústrojov a 2, ktorí 
boli daní na dalšie vyšetrenie, odvedení 
neboli. Podstatne stúpa počet dýchacích 
alergických ochorení a zdravotný stav bran
cov, ako bolo pri vyhodnotení i všeobecne 
konštatované, sa zhoršuje. 

Ing. Miroslav Borcovan, starosta obce 

Oddelenie rýchlej diagnostiky 
V Novom Meste nad Váhom, v budove 

bývalej Burganovej vily, oproti nemocni
ce, vzniklo oddelenie rýchlej diagnostiky. 
Nové Mesto nad Váhom sa tak stalo jed
ným zo 6 miest na Slovensku, kde takéto 
zariadenie existuje. 

Na základe objednávky u manažéra pra
coviska p. Jany Oravcovej , č.tel. 0834/ 
7740382 alebo u p. Dany Pavlíkovej, č. tel. 
0834/712505, je možné dohodnúť komplex
né vyšetrenie, ktorého výsledky v priebehu 
dňa žiadateľ obdrží. Cena za vyšetrenie, 
oproti iným mestám, je neporovnateľne niž
šia a činí u mužov 1.600,- Sk /Bratislava od 
5.000,- do 12.000,- Sk/ a u žien 2.600,- Sk. 

Vraví sa, že mladý človek má tisíc tú
žob a tisíc prianí a chorý človek len jedno 
jediné - mať trošku viac zdravia. 

A preto treba včas využiť i túto ponú
kanú možnosť na včasnú diagnostiku a ná
slednú cestu uchovania si zdravia. 
Ing. Miroslav Borcovan, starosta obce 

DEŇ DETÍ PO NOVOM 
Tretieho júna sa na štadióne TJ Zavažan 

v Kálnici, uskutočnil "Deň hier", ktorý poriadal 
Obecný úrad, Obecné zastupiteľstvo v Kálni
ci v spolupráci hlavného sponzora podujatia -
Českej poisťovne Slovensko. 

O tom, že sa podujatie vydarilo, nás mohli 
presvedčiť rozžiarené očká detí nielen z Kál-
nice, ale i z okolia. Okrem mnohých sladkostí 
a športovo-zábavných zážitkov pri zdolávaní 
súťaží si odniesli o mokrú spomienku na na
šich požiarnikov, ktorých vystúpením celé 
podujatie vyvrcholilo. 

Touto cestou sa chcem podakovat 
všetkým, ktorí svojou pomocou, alebo slad
kým darčekom pre deti prispeli k úspešnému 
priebehu podujatia. 

Janka Bagová, komisia pre KŠaPsM 

Málokto v obci si uvedomuje, že jedným 
zo zdrojov príjmov je i príjem za odber vody. 
Ceny vody v našej obci činila 3,- Sk za 1 
m3, t.j. 1000 I pitnej vody. Bola nízka a vy
braná suma poplatkov za vodu v obci ne
pokrývala ani náklady na jej výrobu a distri
búciu. I napriek tomu, že zo zákona, cena 
vody mala byť už dávnejšie upravená na 6,-
Sk za I m3, obecné zastupiteľstvo cenu až 
do 31.12.1999 neupravovalo. Naviac, v 
niektorých častiach obce - Horný koniec, 
Trnaté, ktoré mali vodovod vybudovaný ne
skoršie, uznesením OcZ č. 19-1995/Z, boli 
od platby za vodu oslobodení až do konca 
r. 1999. To však ešte viac zhoršovalo eko
nomiku výroby vody. Za úvahu stojí i tá sku
točnosť, že obec za každý vyrobený 1 m3 
pitnej vody, musí odvádzať Povodiu Váhu 
poplatok vo výške 1,- Sk, čo činí 30.000,-
Sk a poplatok platí i za tých, ktorým patrilo 
oslobodenie, t.j. obci ostávalo z platby 3,-
Sk za 1 m3 len necelé 2,- Sk. 

Obecné zastupiteľstvo sa znova zaobe
ralo touto situáciou rozhodlo sa zvýšiť cenu 
vody na 5,- Sk za 1 m3 s platnosťou od 
1.1.2000 s tým, že sa vykoná odpočet vo
domerov v január 2000, aby ľudia platili 
upravenú sadzbu len za obdobie po 
1.1.2000 a nie za celé odpočítacie obdobie, 
t.j. od 1.7.1999 do 1.7.2000. Odpočítanie 

sa kvôli objektivite urobilo v celej obci, i v 
častiach, ktoré ešte do konca roka používa
li oslobodenie a všetkým rovnako sa i vyru
bila platba ešte v starej cene. Teda za vodu 
zaplatili i tí, ktorí ešte do konca roka za vodu 
platiť nemali. 

Obecné zastupiteľstvo uložilo obecnému 
úradu platbu vysporiadať s tým, že už za
platená platba za vodu v časti Horný koniec 
a Trnaté, za 2. polrok 1999 sa odpočíta z 
predpisu platby za 1. polrok 2000, čím sa 
zohľadní už zaplatená platba. Platba v týchto 
častiach bude znížená o už zaplatenú čiast
ku a bude posudzovaná ako preddavok. 

Odpisom vody v januári 2000 zároveň 
skončilo oslobodenie horného konca od plat
by za vodu a predišlo sa nepresnostiam a 
dohadom, keby sa bol odpis vody v celej 
obci robil až 1.7.2000. Pretože sa jedná o 
pomerne komplikovanú operáciu a mohlo by 
dôjsť i k nejakým nepresnostiam, upozor
ňujeme občanov, ktorých sa to týka, aby si 
vo vlastnom záujme skontrolovali po vyru
bení poplatku za odber vody v r. 2000, či im 
bola v celom rozsahu suma preddavku od 
platby za r. 2000 odpočítaná. 

V prípade akýchkoľvek pochybností je 
potrebné v záujme doriešenia problému včas 
sa obrátiť na obecný úrad. 

Ing. Ján Krchnavý, zástupca starostu 

MODERNIZÁCIA TELEFÓNNEJ SIETE ZAPOČATÁ 
V nadväznosti na článok v minulom čís

le, môžeme informovať občanov, že po zdĺ
havejšom konaní, započala dňom 
19.6.2000, ďalšia etapa modernizácie te
lefónnej siete priamo v obci Kálnica. 

Tak ako som informoval na verejnom 
zhromaždení k telefonizácii v zimných me

siacoch, vybudoval sa ďalší spojovací ká
bel medzi Kočovcami a Kálnicou. Bola za
budovaná nová telefónna digitálna ústred
ňa v Kočovciach. V súčasnosti sa snaží
me o jej pripojenie na optický kábel pre
chádzajúci po hrádzi vodného kanála 

Váhu, čím sa veľmi skvalitní a urýchli tele
fónny prenos. 

V našej obci, vzhľadom k obmedzeným 
finančným možnostiam, je prvoradé vybu
dovať pokračovanie nového kábla cez Zá-
potočie až po ukončenie ulice pri obcho
de. 

Následne na 
to dobudovávat 
sa budú i ďalší 
časti obce s vyu
žitím jestvujúcich 
káblov. 

Dôležité je, že 
v súčasnosti mož
nosť na pripojenie 
telefónu budú mať 
všetci občania 
Zápotočia a po
stupne i ostatní 
žiadatelia. Tele
fónne prihlášky," 
ktoré boli už po
dané, platia i na
ďalej. Noví áu-

jemcovia majú možnosť prihlášky získať na 
Obecnom úrade Kálnica. Pre zavedenie te
lefónu platí poplatok za stanicu 3.600,- Sk, 
pre prihlášky, ktoré boli podané v akcii, 
platí cena znížená. 
Ing. Miroslav Borcovan, starosta obce 

Odvod brancov 
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PRÁVNA PORADŇA 

Vraví sa, že neznalosť zákona nikoho neospravedlňuje. Občania často pracne 
zháňajú presné znenie zákona, resp. výtlačok tej-ktorej zbierky zákonov, čerstvý i 
zo starších dôb. Málokto vie, že všetky zbierky zákonov i znenia daňových predpi
sov si môže pozrieť v knižnici našej obce s tým, že v prípade potreby dať si i urobiť 
kópiu toho ktorého výtlačku. Túto službu na požiadanie zabezpečí obecný úrad. 

Výrub stromov rastúcich mimo lesa 
Na výrub drevín rastúcich mimo lesných 

porastov je potrebný v zmysle zákona č. 287Z 
1994 Z.z. par. 32, odst. 3 o ochrane prírody 
a krajiny, súhlas Odboru životného prostre
dia Okresného úradu v Novom Meste nad 
Váhom. Súhlasu podlieha každý výrub stro
mu, ktorého obvod kmeňa vo výške 130 cm 
presahuje 50 cm, alebo plocha krovia 10 
m2. Výnimku tvorí výrub stromu alebo kro
via ak sa tým zabráni hrozba ohrozenia zdra
via, škody na majetku alebo život človeka. 
Takýto výrub je ale potrebné nahlásiť do 5 
dní od uskutočnenia výrubu. Výrub sa môže 
uskutočniť len na základe kladne vybave
nej spoplatnenej žiadosti o udelenie súhla
su na výrub drevín a to len v období vege
tačného kľudu - október až marec. 

K žiadosti, ktorej tlačivo je možné pre
vziať na obecnom úrade a podať na Odbor 
životného prostredia OÚ Nové Mesto n/V je 
potrebné priložiť: 
- kolok v hodnote 50,- Sk 
- fotokópiu listu vlastníctva 
- snímku z pozemkovej mapy s vyznačenou 

polohou dreviny, ktorú chceme vyrúbať 
- súhlas vlastníka, príp. nájomcu pozemku 

Nakoľko sa počas vegetácie musí vyko
nať obhliadka, je potrebné žiadosti podávať 
včas. 

Všetci tí, ktorí nerešpektovali toto usta
novenie a vyrubujú stromy, vystavujú sa 
priestupkovému konaniu i uloženiu nie ma
lej pokuty zo strany okresného úradu. 

Ohlasovacia povinnosť stavebníkov 
V našej obci už bolo zvykom, že i bez 

stavebného povolenia, i bez ohlásenia, sa 
stavali rôzne stavby, resp. realizovali pre
stavby rodinných domov alebo sa k rodin
ným domom pristavovalo. Problém začal 
vznikať pri predaji týchto stavieb, pri zmene 
vlastníka, pri vybavovaní dedičstva i pri su
sedských sporoch. 

Preto je potrebné vedieť, že o stavebnej 
činnosti pojednáva zákon č. 59Z1976 Zb. o 
územnom plánovaní a stavebnom poriadku / 
stavebný zákon/, v znení neskorších zákonov. 
Tento zákon určuje na aké stavby musí byť 
právoplatné stavebné povolenie a na aké stavby stačí len ohlasovacia povinnosť stavebníka. 

Stavebné povolenie - vyžaduje sa u 
všetkých stavieb, ktorých zastavaná plocha 
presahuje 16 m2 a u prízemných stavieb 
výšku 4,5 m a u podzemných stavieb hĺbku 
3 m. Patria sem novostavby rodinných do
mov, ich prístavby a nadstavby, stavby ga

ráží i stavebné úpravy pri ktorých sa mení v 
podstate vzhľad stavby, spôsob užívania, 
alebo zasahuje sa do jej nosných konštruk
cií. Stavebné povolenie sa vyžaduje u 
všetkých stavieb pôsobiacich na životné 
prostredie, napr. domové čističky odpado
vých vôd. 

Ohlasovacia povinnosť stavebníka sta
vebnému úradu prostredníctvom obce po
stačuje u stavieb, ktoré sú v zákona taxa
tívne vymenované. Sú to: 

a/ drobné stavby plniace doplnkovú funk
ciu k hlavnej stavbe nepresahujúce výmeru 
16 m2, výšku 4,5 m, a hĺbku 3 m /napr. kôl
ne, práčovne, letné kuchyne, prístrešky, 
hygienické zariadenia, chovné zariadenia, 
žumpy bez prepadu a pod./, oplotenia, pri
pojenia drobných stavieb na rozvodné sie
te a kanalizáciu hlavnej stavby 

b/ stavebné úpravy, pri ktorých sa neme
ní podstatne vzhľad stavby, nosná konštruk
cia stavby, alebo spôsob užívania stavby. 

Dôležité je vedieť, že ohlásenie drobnej 
stavby, stavebných úprav a udržiavacích 
prác musí spĺňať určité náležitosti, rozsah i 
vzor, ktorý je k dispozícii na obecnom úra
de. Z nich najdôležitejšie je krátky technic
ký popis stavby, výpis z evidencie nehnu
teľností, ktorým sa preukáže vlastnícky vzťah 
k pozemku s jednoduchým situačným náčr
tom podľa pozemkovej mapy EN s vyzna
čením umiestnenia stavby na pozemku, 

vzhľadom k hraniciam susedných pozem
kov a stavieb na nich umiestnených, s uve
dením, kto bude stavbu uskutočňovať. 

Na základe žiadosti a týchto príloh, sta
vebný úrad písomne oznámi, že proti usku
točneniu drobnej stavby nemá námietky a k 
oznámeniu pripojí ním overený jednoduchý 
situačný náčrt. Ako z uvedeného vyplýva, 
obec v zmysle citovaného zákona má urči
tú prenesenú právomoc stavebného úradu, 
len pokiaľ sa týka drobných stavieb a hlav
ne stavebného dozoru nad dodržiavaním 
citovaného zákona, čomu sme doposiaľ zo 
strany obce, potrebnú pozornosť nevenovali. 

Zvýšenie sociálneho peňažného prí
spevku 

Mnohí naši, zvlášť starší občania pohybo
vo postihnutí, využívajú pomôcku - tzv. fran
cúzsku barlu a poberajú sociálny príspevok, 
podľa starého zákona, vo výške 300,- Sk 
mesačne. 

Zákonom o sociálnej pomoci č. 195Z99 
Z.z. par. 57, ods. 1, bolo umožnené pobe-
rateľom tohoto príspevku i novým žiadate
ľom, na základe žiadosti i nového posúde
nia zdravotného stavu, priznať zvýšený so
ciálny príspevok vo výške 480,- Sk, resp. i 
iný kompenzačný sociálny príspevok. 

Preto doporučujeme poberateľom uchá
dzať sa o túto možnosť a napísať si žiadosť 
Zi vlastnou rukouZ: Dolupodpísaný /meno, 
priezvisko/, rodné číslo bytom Kálnica 
č.d žiadam o posúdenie môjho zdravot
ného stavu. Do žiadosti tiež treba uviesť 
dátum a vlastnoručný podpis a zaslať ju na 
adresu: Okresný úrad, odbor sociálnych 
vecí, Piešťanská ul. 915 01 Nové Mesto nad 
Váhom. Na základe tejto žiadosti, sociálny 
odbor predvolá žiadateľa k posudkovému 
lekárovi a posúdi možnosť zvýšenia príspev
ku. 

Ing. Miroslav Borcovan, starosta obce 

LIEČENIE S MEDOM 
Akné: Dve lyžice medu dôkladne rozmiešajte s 

dvoma lyžicami mlieka a čerstvo vytlačenou šťavou 
z jedného citróna. Večer pred spaním zmes opatrne 
vmasírujte do pokožky tváre tak, aby nedošlo k prask
nutiu vriedkov. Ráno tvár opláchnite vlažnou vodou. 

Bodnutie hmyzom: Lyžicu medu zmiešajte s pia
timi kvapkami karafiátového oleja a touto zmesou nie
koľkokrát denne potierajte uštipnuté miesto. 

Poruchy pečene: Cholín obsiahnutý v mede po
silňuje funkcie pečene a podporuje tento orgán v od
búravaní tuku uloženého v "medzisklade" v pečeňo
vých bunkách. Cholín sa okrem medu nachádza aj v 
žítku, takže ak vymiešame jeden žítok s lyžicou medu 
a počas štyroch týždňov si budete zmes pripravovať 
na raňajky, činnosť pečenie sa zlepší. 

Prechladnutie: Do veľkej šálky teplého plnotuč
ného mlieka vmiešajte tri lyžičky medu a počas dňa 
vypite najmenej tri šálky. 

Hnačka: Do hrnca nalejte pol litra vody, prisypte dve 
lyžičky drveného anízu a rasce a privedie do varu. Potom 

stiahnite z platne, nechajte desať minút lúhovať a scecľ-
te. Po vychladnutí na telesnú teplotu vmiešajte tri lyžice 
medu a toto množstvo odvaru pite trikrát denne. 

Rany: Drobné poranenia, napríklad rezné rany 
alebo pichnutie, opláchnite čistou vodou, osušte, 
potom potrite tenkou vrstvou medu a obviažte gá
zou. Po dvoch hodinách obväz odstráňte a zvyšky 
medu opláchnite. Opakujte dva až trikrát za deň. 

Reumatizmus: Pred spaním rozpustite tri lyžice 
medu v pol litri vlažnej vody, v roztoku namočte ute
rák, vyžmýkajte a priložte na postihnutý kĺb. Ráno 
opláchnite vodou. 

Senná nádcha: Pred začiatkom peľovej sezóny 
žujte niekoľkokrát denne kúsok medového plátu. Vy
lučujú sa pri tom látky, ktoré posilňujú obranné sily 
organizmu a minimálne množstvo peľov vyvolávajú
cich alergiu. Ak sa telo včas stretne s alergénmi, pri
praví sa na ne a následná senná nádcha potom pre
behne oveľa miernejšie. 

Tibor Valovič 

Zbierky zákonov k nahliadnutiu 
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PRE KOHO KULTÚRA V KÁLNICI 
Funkc iu predsedníčky komisie pre ku l 

t ú ru , šport a prácu s mládežou pr i OcZ v 
našej obci zastávam jeden a pol roka. Za toto 
obdobie som sa aktívne zúčastnila, spolu s 
ostatnými členmi OcZ na organizovaní rôz
nych ku l túrnych podujatí a môžem vám po
vedať, že som bola sklamaná, s akým nezá
u jmom v radoch našich občanov som sa 
stretla. 

O podujatiach v uplynulom roku hovoriť 
nebudem - to už bolo. Hovoriť by som chcela 
o tom, čo sa podarilo pripraviť pre našich 
občanov v tomto roku. 

Po prvom, druhom a tretom divadelnom 
predstavení, k torými sa predstavi l i ochotní
ci z Omšenia, členovia divadelného súboru 
"Javorina" z Nového Mesta nad Váhom a 

toľko t ak tu , aby si pozreli vystúpenie detí 
zo školy a svojím potleskom odmenili ich sna
ženie. A n i tu sa po roku nič nezmenilo. 

Ďalšou akciou, ktorá sa uskutočnila, bol 
"Country bál". Po predošlých zábavách, na 
ktorých sa zúčastnilo Kálničanov ako šafra-
nu , som si myslela, že nový štýl zábavy pr i 
láka aspoň zo zvedavosti, ked už nie zo zá
u jmu o zábavu. 

Spojila som sa so š tyrmi mladými muž
mi o ktorých v iem, že sa o takýto štýl zába
vy zaujímajú a pust i l i sme sa do vybavova
nia "country" kapiel a tanečných skupín. 

Z tohoto podujatia som mala dosť veľké 
obavy, lebo názory občanov, ktoré som si 
vypočula pred akciou boli rôzne a tých ka
tastrofických v štýle: "Všetko rozbijú!", "Bude 

ochotníckeho súboru z Hornej Stredy, som 
zisti la, že sa oproti m inu lému roku veru nič 
v našej obci nezmenilo. Na všetkých pred
staveniach som videla iba pár ľudí, ktorí sa 
zúčastňujú všetkých podujatí v obci a so skla
maním musím skonštatovať, že sú to pre
važne občania v staršom a strednom veku. 

Dúfala som, že sa aspoň na oslave Dňa 
mat iek zmenilo správanie mladých mami 
čiek. Na druhej strane som rátala s riadnou 
dávkou pesimizmu, že sa to nestane. A tá 
druhá al ternatíva bola opäť správna. Pr i 
vstupe do sály som bola mi lo prekvapená 
velkou účasťou prevažne mamičiek, babičiek 
- k to rým tento sviatok patrí , ale objavilo sa 
i niekoľko oteckov a starých oteckov. Niek
torí rodičia ma nesklamal i v tom, že po vy
stúpení svojich ratolestí v predškolskom 
veku sa zdvihl i a odišli zo sály. Vôbec ich 
nezaujímalo vystúpenie školákov. Ved pre
čo aj? Oni "svoje" deti v idel i , " ich" deťom za 
krásne vystúpenie zatl ieskali i rodičia ško
lákov - to sa im rátalo - ale "oni" nemal i an i 

t a m určite b i tka" , "Na betón sa tam strhne 
prestrelka!", "Čo to zas vymyslel i ! Americ
ká zábava, akoby nebolo dosť pekných slo
venských pesničiek!" som si vypočula neúre
kom. Dnes je po akcii. Tí , ktorí sa zúčastnil i 
vedia, že nebola žiadna b i tka, nič sa neroz
bilo, nepadol ani výstrel a nezaznela ani jed
na anglická pieseň. Spievalo sa síce v štýle 
"country", ale výlučne česky a slovensky. Tí, 
k tor í t a m bol i , ma l i možnosť pokochať sa 
vystúpením detského tanečného "country" 
súboru z Centra voľného času v Novom Mes
te n/Váhom a profesionálnej tanečnej coun
t r y skupiny M A R Y L A N D z Trenčína, kto
rých vystúpenia sú známe v širokom okolí. 

Čo dodať na záver? Snád len poďakovať 
t ý m , ktorí sa pr ič in i l i o úspešný priebeh ce
lého podujatia. A ak sa pýtate či sa na tom
to podujatí zúčastnil i naši občania, tak vám 
odpoviem: "Áno. bolo ich tam ako vždy - ako 
šafranu". Tak teda: "Pre koho ku l t ú ra v 
Kálnici?" 

Janka Bagová 

Blažena Šicková, matrikárka 

SPOLOČENSKÁ RUBRIKA 
/za 3.-6.mesíac 2000/ 

NARODILI SA: 

Matej Skolík č. 105 

BLAHOŽELÁME: 
50 rokov 

Peter Bolech č. 208 
Pavel Jamrich č. 230 
Mária Dovinová č. 293 
Ján Krchnavý č. 228 

60 rokov 
Ján Valovič č. 263 
Ján Skovajsa č. 51 
Anna Jacolová č. 194 
Anna Urbanova č. 326 
Ľudmila Krchnavá č. 94 

70 rokov 
Zuzana Klinčúchová č. 210 
Štefan Dovina č. 69 
Pavol Filip č. 87 
Ján Kubiš č. 162 
Božena Juríková č. 390 

80 rokov 
Ján Krchnavý č. 248 

81 rokov 
Anna Hladká č. 220 

82 rokov 

Anna Šlosárová č. 205 

85 rokov 

Jozef Budaj č. 231 

87 rokov 
Mária Juríková č. 154 
Mária Krchnavá č. 111 

90 rokov 

Zuzana Masárová č. 204 

93 rokov 

Margita Mináriková č. 249 

95 rokov 
Anna Šimová č. 323 
/najstaršia občianka obce/ 
ROZLÚČILI SME SA: 
Anna Kukučková č. 15, 79 r. 
Zuzana Valovičová č. 263, 80 r. 
Milan Bubliš č. 201, 64 r. 
Pavol Hladký č. 169, 79 r. 
Anna Krchnavá č. 248, 76 r. 
Štefan Hladký č. 184, 63 r. 
Zuzana Hladká č. 233, 73 r. 
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Zdravý človek má tisíc túžob a želaní. Chorý človek má len jedno želanie 
- vyzdravieť. Ibaže zdravý človek nepomýšľa na to, že by mohol byť chorý a 
pre zachovanie svojho zdravia zvyčajne nerobí nič. Ak je už chorý, snaží sa 
z tohoto stavu vykľučkovať čo najrýchlejšie. A preto sa chytá všetkého, len 
aby nemusel pretrpieť tortúru lekárskych vyšetrení. 

MUDr. Oto Sova 

Onkológia je medicínsky vedný odbor, ktorý 
sa zaoberá nádormi. Na mnohých školách už aj 
na Slovensku sa onkologická výchova vyučuje 
zatiaľ ako nepovinný predmet. Avšak Liga proti 
rakovine SR sa snaží presadiť návrh, aby bol ten
to predmet zaradený medzi povinné predmety a 
vyučoval sa teda na všetkých školách. 

Na našej škole máme hodinu onkologickej vý
chovy raz do týždňa. Niekedy sa zúčastňujeme 
rôznych prednášok aj mimo našej školy. Myslím 
si, že je veľmi dôležité dozvedieť sa nielen zá
kladné informácie o rakovine a prevencii proti nej 
v tomto veku, pretože zdravie človeka v dospe
losti je predovšetkým výsledkom životného štýlu 
vypestovaného v mladosti. 

Napriek tomu, že je rakovina chorobou pre
dovšetkým modernej doby, zostáva táto téma 
častokrát témou tabuizovanou. V SR sa ročne 
zisťuje do 20 tisíc nových ochorení na rakovinu. 
Ale i napriek tomu je medzi nami ešte stále veľa 
ľudí považujúcich rakovinu za tajomnú horobu I, 
ktorá náhle zaútočí ako krutá nepriazeň osudu a 
proti ktorej sa nedá nič robiť. Ľudia sa domnieva
jú, že je lepšie túto tému ani nespomínať. To je 
však veľká chyba, ktorá už narobila veľa zla. V 
súčasnosti sa problému rakoviny venuje veľká 
pozornosť vo všetkých médiách. Často sa však 
zjavujú skôr senzačné a vedecky nepodložené 
informácie. Preto by som chcela pomocou učeb
nice onkologickej výchovy uviesť tieto informá
cie na správnu mieru. 

O rakovine treba mať čo najviac správnych 
informácií, pretože: 

- poznatky o vzniku, vývoji a raste rakovino
vých nádorov môžu prispieť k tomu, že toto ocho
renie sa stane menej tajomným a menej obáva
ným, 

- vedomosti o rizikových faktoroch vzniku ra
koviny pomáhajú v tom, že sa môžeme brániť aj 
sami, čo oslabuje pocit bezmocnosti, - aspoň čias
točná znalosť lekárskej terminológie uľahčuje styk 
s odborníkmi, pomáha rozširovať poznatky o ra
kovine a záujem o pokrok v prevencii, diagnosti
ke a v liečbe i výskume tejto choroby. 

ČO JE TO RAKOVINA? 
Rakovina je neobmedzené a nekontrolovateľ

né množenie buniek telu vlastných, ktoré sa vy
manili zo zákonitostí kontrolných systémov a me
chanizmov organizmu. Stane sa tak vtedy, ak sa 
normálna zdravá bunka vplyvom rôznych okolností 
premení na rakovinovú. Medicínsky vedný odbor, 
ktorý sa zaoberá nádormi, sa volá onkológia. 

V pozadí premeny normálnej bunky na rako
vinovú sú onkogény. Onkogény sú krátke seg
menty - časti nukleových kyselín, ktoré sú základ
nou genetickou a funkčnou podstatou bunkového 
jadra. Onkogény sa nachádzajú vo všetkých bun
kách ľudského organizmu, ale sú v neaktívnej for
me. Takýto neaktívny onkogén sa však môže za 
istých okolností aktivovať a začne vysielať infor

mácie, ktoré zmenia normálnu bunku na rakovi
novú. Túto aktiváciu môžu spôsobiť chemické ra-
kovinotvorné látky - karcinogény. 

NORMÁLNA A RAKOVINOVÁ BUNKA 
V ľudskom tele sa nachádza asi 50 miliárd 

buniek, ktoré zahŕňajú asi 200 rozdielnych bunko
vých typov. Majú rôzne tvary, veľkosť a najmä 
funkcie. Každá bunka sa skladá z jadra s chro
mozómami, ktorých základnou zložkou sú nukle
ové kyseliny, a z bunkovej hmoty - cytoplazmy. 

Bunky ľudského organizmu sa množia mito-
tickým delením, pri ktorom dochádza k rovnomer
nému rozdeleniu genetickej informácie do dcér
skych buniek, to znamená, že dcérske bunky sú 
úplne totožné navzájom a zhodné aj s materskou 
bunkou. Len jedna z normálnych dcérskych bu
niek má deliacu schopnosť. Tá druhá vykonáva v 
organizme príslušnú činnosť a po určitom čase 
odumrie. 

Ak sa normálna bunka potrebuje deliť, dostá
va z jadra signál, ktorý sa prenáša do cytoplaz
my. Delenie normálnych buniek je pod prísnou kon
trolou a bunky dostávajú signál na ukončenie de
lenia, čo znamená, že normálna bunka vie, kedy 
má delenie ukončiť. 

Ak sa v bunke niečo zmení, napr. dlhodobým 
pôsobením rakovinotvorných látok, onkogén sa 
aktivuje, začne vysielať nesprávne signály, bunka 
sa začne deliť abnormálne, čo znamená, že ne
dostane signál na ukončenie delenia. Keď sa bun
ka začne po nesprávnom signále abnormálne deliť, 
delia sa dalej obe dcérske bunky a delenie pokra
čuje geometrickým radom, až postupne vznikne 
niekoľko miliónov buniek, ktoré vytvoria nádor. Aj 
nádor, ktorý váži len 1 mg, obsahuje asi 1 milión 
buniek. Existujú dva typy nádorov - benígne a ma-
lígne. Benígne nádory sú nezhubné. Vtedy sa 
masa buniek ohraničí a ďalej sa už nedelí. Aj v 
tomto prípade ide o nadmerné množenie buniek, 
pretože kontrolný mechanizmus na zastavenie 
delenia nefunguje správne, tieto bunky však ne
majú rakovinotvorný charakter. Nezhubné nádory 
sú napr. myómy maternice, rôzne svalové, tuko
vé a iné nádory, ktoré bezprostredne neohrozujú 
život chorého, no svojím umiestnením a veľkosťou 
môžu obmedziť normálne funkcie organizmu. Tre
ba ich chirurgicky odstrániť. Druhý typ nádorov sú 
malígne, tzv. zhubné nádory. Vytvárajú ho bunky 
rakovinotvorného typu, ktoré sa okrem neobme
dzenej deliacej schopnosti správajú agresívne. 
Prerastajú do okolitých tkanív a orgánov a neza
stavia sa ani pred kosťou. Často sú schopné pre
niknúť do krvného alebo lymfatického riečišťa, 
usadiť sa v iných orgánoch a vytvárať v nich dru
hotné nádoby - metastázy. Jedinou funkciou ra
kovinotvorných buniek je prežiť a svojou agresiou 
si zabezpečiť priestor a živiny pre svoje delenie. 
Normálne bunky sú schopné vyprodukovať naj
viac 50 generácií buniek, ale bunky zhubného 
nádoru sú za priaznivých podmienok schopné deliť 

sa donekonečna. Možno povedať, že sú nesmr
teľné. Zhubné nádory sa zistili už aj na egypt
ských a juhoamerických múmiách, ba dokonca aj 
v kostiach dinosaurov. 

Zhubný nádor sa musí, čo najskôr, odstrániť, 
často aj s orgánom v ktorom rastie. 

AKÉ DRUHY ZHUBNÝCH NÁDOROV POZNÁ
ME? 

Pojem rakovina je všeobecný laický názor pre 
všetky druhy zhubných nádorov bez ohľadu na 
ich pôvod a mikroskopickú skladbu. Podľa toho, z 
akých tkanív tela zhubné nádory vznikajú, delíme 
ich na 4 hlavné skupiny: 

1. Karcinómy - vznikajú z výstelky dutých or
gánov, z kože a z tkanív žľazových orgánov. 

2. Sarkómy - vznikajú zo spojivového a tuko
vého tkaniva, chrupaviek, kostí a zo svalov. 

3. Nádory krvi, krvotvorných orgánov a lymfa
tického systému. 

4. Nádory centrálneho nervového systému Z 
mozgu a miechyZ a periférnych nervov. 

Každý z týchto štyroch skupín nádorov má 
svoje charakteristiky a osobitné biologické vlast
nosti. Najčastejšie sa stretávame s prvou, najroz
šírenejšou skupinou zhubných nádorov, od ktorej 
sa odvodzuje aj laický názov pre všetky nádory Z 
carcinoma - rakovinaZ. 

Niektoré nádory rastú pomaly Zaj niekoľko ro-
kovZ, iné veľmi rýchlo, metastázujú, sú biologicky 
veľmi agresívne, preto sa často zistia až v pokro
čilých štádiách choroby. Rýchlosť rastu nádoro
vých buniek je odlišná v závislosti od veku choré
ho, hormonálnych vplyvov, atď. Dnes sa už rých
losť rastu rakovinotvorných buniek dá zistiť nároč
nými laboratórnymi diagnostickými metódami, čo 
umožňuje určiť spôsob, časový sled a dĺžku jed
notlivých liečebných postupov. 

Rakovina sa vyskytuje aj v živočíšnej aj v rast
linnej ríši. 

Slovo rakovina je u nás ešte stále postrachom 
a to má negatívny vplyv na postoj pacienta k tejto 
chorobe, k liečbe, k reálnej šanci na vyliečenie a 
k návratu do normálneho života. Mnohí pacienti 
nechcú spolupracovať s lekárom, uzatvárajú sa 
do seba. Toto všetko má veľmi negatívny vplyv 
na celkový stav organizmu. Verejnosť si myslí, že 
rakovina je neliečiteľná a nevyliečiteľná. Je to naj
mä preto, že sú registrovaní najmä ľudia, ktorí na 
rakovinu zomreli, tí, ktorí sa vyliečili ostávajú v 
anonymite. Objektívne celosvetové štatistické úda
je však u mnohých lokalizácií rakoviny dokazujú 
až 90 % trvalé vyliečených pacientov. 

Prečo je teda dôležité učiť sa o rakovine? 
Sú tri hlavné dôvody: 
- odstrániť strach, ktorý zabraňuje ľudom, aby 

včas vyhľadali lekára, keď zistia na sebe niektoré 
príznaky, 

- povzbudiť k predchádzaniu vzniku rakoviny, 
- vypestovať kladný vzťah k pacientom postih

nutým rakovinou či už k chorým, alebo vyliečeným 
a pomáhať im k návratu do normálneho života. 

Zdravie je jeden obrovský dar. Nikto z nás 
nemá právo ničiť si ho, ale práve naopak - starať 
sa oň. Každý človek vie, čo je pre jeho telo dobré 
a čo mu naopak škodí. Preto by každý z nás mal 
byt sebe sám "lekárom". 

ZPoužité informácie - Onkologická výchova pre 
stredné školy - autor MUDr. Ivan Kuzma, CSc.Z 

ZNa budúce - Čo všetko rakovinu vyvoláva? 
Geografické špecifiká výskytu niektorých druhov 
rakovinyZ. 

Lucia Snopková 

NEVEDOMOSŤ - TO NIE JE OCHRANA! 
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V A F R I K E BOJOVAL AJ ZA N Á S 
Chcem sa podeliť so spomienkami na 

Rudolfa Filipa, ktorý v bojoch na Strednom 
východe a v Afrike proti 
Rommelovej armáde si 
vytrpel veľmi veľa. Aj 
tam bojoval za nás, za 
oslobodenie Českoslo
venskej republiky. 

Rudolf Filip sa na
rodil 17.3.1915 v Kál-
nici, okres Nové Mesto 
n/Váhom. Pochádzal z 
robotníckej rodiny. Vo
jenskú prezenčnú služ
bu si odslúžil ešte v 
Československej ar
máde, ale pár mesia
cov po zrade uzatvore
ním Mníchovskej zmlu
vy a po rozpade ČSR 
niekoľko mesiacov slú
žil aj v slovenskej ar
máde. 

Tisov režim R. Filip 
považoval za ďalšiu zradu a nechcel bojo
vať proti svojej vlasti a tobôž nie za záujmy 
hitlerovského fašizmu. Dlho nerozmýšľal a 
v roku 1939, ešte pred prepadnutím Poľska 
Nemcami, prešiel do Poľska ako vojak slo
venskej armády. Bol delostrelcom, v Poľ
sku sa dostal do skupiny čs. vojakov, ktorú 
viedol vtedy pplk. Ludvík Svoboda. 

Keď Nemci prepadli 1. septembra 1939 
Poľsko, skupina prešla do ZSSR. Na príkaz 
prezidenta E. Beneša bol zorganizovaný 
poľný prápor Československej armády, kto
rý odvelili cez Iran na Stredný východ a 
zaradili do anglickej armády. Postupne sa 
R. Filip ako delostrelec dostal po ťažkých 
bojoch do Líbie a zúčastnil sa obrany mes
ta Tobruk. Nemecké vojská maršala E. Rom-
mela, nazývaného púštnou líškou, začali 
útok na získanie Tobruku, ktorý 21.6.1942 
dobyli. Britské jednotky znovu obsadili Tob
ruk až o niekoľko mesiacov neskôr, 
13.12.1942. Ťažký nemecký delostrelecký 
granát vybuchol presne pod kanónom, kto
rý obsluhoval Rudko Filip - ťažko ho zranil 
a jeho troch spolubojovníkov zabil. 

Rudka Filipa našli mimoriadne dokaliče-
ného, sanitári ho odviezli zomrieť do nemoc
nice. Prešiel nemocnicami celého Stredné
ho východu, najviac operácií podstúpil v 
egyptskej Káhire, bol aj v Sýrii, v Damasku, 
v terajšom Izraeli, v Saudskej Arábii, kde 
nasledovala operácia za operáciou. Odstrá
nili mu sedem rebier a pravú lopatku, ope
rovali mu aj žalúdok, skrátili mu črevá a 
podstúpi aj ďalšie zákroky - trvalo to až do 
konca druhej svetovej vojny. 

Aj po jeho prevezení do oslobodenej 
ČSR sa musel liečiť. Prirodzene, stal sa voj
novým invalidom. V roku 1946 zakotvil v 
Ústave vojnových invalidov v Kovarciach. 
R. Filip však nezostal ležať na posteli a ne

nechal sa "kŕmiť" kasičkou, naopak, v ústa
ve prijal prácu pomocného kuchára. V ústa

ve sa zoznámil aj so 
svojou budúcou man
želkou - Emíliou Duba-
jovou, došlo k uzavre
tiu manželstva, z ktoré
ho sa narodil syn Kve-
toslav. 

Ale zakrátko sa 
znovu ozvali zdravotné 
ťažkosti. Osobne som 
Rudka Filipa vzal do 
Bratislavy a vďaka pria
teľom v Krajskej ne
mocnici sa urobilo všet
ko, čo sa len dalo v 
prospech jeho oslabe
ného zdravia. Ale ten
to boj o zdravie Rudko 
Filip prehral. Dňa 26. 
septembra 1971 zo
miera a pochovali sme 
ho s odbojárskymi poc-

Na pomoc motoristom 

tami na našom cintoríne v Kovarciach. 
Za hrdinský boj Rudko Filip získal od 

vlády Veľkej Británie vysoké vyznamenanie 
ako aj od našej vlády viacero medailí, bol 
by si zaslúžil aj Československý vojnový kríž 
z roku 1939, ale ministerstvo národnej obra
ny akosi naňho zabudlo, hoc r. Filip - ob
razne povedané - "niesol" vojnový kríž. 
Okrem toho R. Filip dostával iba 1.750,- Kčs 
dôchodku, keďže nemal odrobené roky. 
Angličania sú bohatý národ, ale vláda Veľ
kej Británie poslala po jeho smrti len raz 
250 libier jeho manželke. Zaslúžil by si aj 
Rad generála M.R. Štefánika I. tr. a Vojno
vý kríž z r. 1939 in memoriam, ktorý by pre
vzala jeho manželka, veď za jeho hrdinský 
boj na Strednom východe a v Afrike si to 
právom zaslúžil. 

Nech Rudolfovi Filipovi je naša kovar-
ská, ale hlavne slovenská zem, za ktorú 
vylieval svoju krv aj v púšťach Afriky, na
vždy ľahká. 

Jozef Jančovič 
Prevzaté z časopisu Bojovník č. 5/2000. 

V NOVOM AUTE 
V roku 1999 vykonali príslušníci Jednot

ky Zboru požiarnej ochrany OÚ Nové Mesto 
nad Váhom okrem výjazdov k požiarom a k 
technickým zásahom, ešte aj 56 výjazdov k 
dopravným nehodám, kde vykonávali záchra
nárske a vyprosťovacie práce. V tomto obdo
bí na výjazdy k dopravným nehodám bolo vy
užívané upravené vozidlo Š 135 Favorit, v 
ktorom bol malý úložný priestor na uloženie 
potrebného záchranárskeho, vyprosťovacie-
ho a hasiaceho materiálu. 

Od februára 2000 vykonávajú požiarnici 
výjazdy k dopravným nehodám v okrese Nové 
Mesto nad Váhom s novým dodávkovým vo
zidlom Mercedes - Benz Šprintér, s ktorým 
sa môžete stretnúť pod označením "Požiarna 
záchranná služba". Toto vozidlo je vybavené 
špeciálnymi záchranárskymi a vyprosťovací-
mi prostriedkami firmy Weber - Hydraulík. 
Ďalej je vo vozidle, okrem ručných hasiacich 
prístrojov práškových a snehových, zabudo
vaná i nádrž s hasiacim médiom, ktoré je na
pojené na veľmi účinné vysokotlaké čerpacie 
zariadenie "Kracher". Vo vozidle je uložená i 
kompletná zdravotná výbava, potrebná na po
skytnutie prvej pomoci zraneným osobám, 
vrátane nafukovacích fixačných dláh na všet
ky poranené časti tela a špeciálnych nosidiel, 
ktoré je možné využiť i na rýchly prevoz zra
neného pomocou leteckej záchrannej služby -
ukotvenie na vrtuľník. 

Vo vozidle je umiestnený materiál na l ik
vidáciu ekologických havárií a dalšia výba
va, ako sú motorová rozbrusovačka, motoro
vá píla, motorový navijak zdvíhacie vaky a 
ručné náradie, ktoré slúžia na premiestňo
vanie, odstraňovanie predmetov po doprav

ných nehodách, alebo havárijách z ciest a 
iných priestorov. Vozidlo je vybavené osvet
ľovacím agregátom so šiestimi prenosnými 
osvetľovacími telesami. Zasahujúci prísluš
níci sú vybavení ochrannými prostriedkami 
celého tela a vo výbave majú i špeciálnu le
zeckú výstroj na záchranu osôb z výšok a hĺ
bok. 

Všetci príslušníci, ktorí sa zúčastňujú zá
chranných prác, absolvovali špeciálnu odbor
nú prípravu na vykonávanie takýchto čin
ností, na čo majú vystavené platné osvedče
nia. 

Pre zlepšenie účinnosti zásahov pr i do
pravných nehodách veľmi dobre spolupracu
jeme s pracovníkmi Rýchlej zdravotnej služ
by v Novom Meste nad Váhom, s ktorými sme 
vykonali niekoľko spoločných stretnutí, na 
ktorých riešime rôzne situácie a spôsoby, ako 
čo najlepšie a najúčinnejšie pomôcť pr i ha
váriách a zraneniach motoristov a ich spolu
jazdcov. 

I touto cestou by sme chceli poďakovať 
pracovníkom Rýchlej zdravotnej služby v 
Novom Meste nad Váhom, prednostne 
MUDr. Mart inovi Galkovi, s ktorým začala 
a veľmi dobre sa rozvíja spolupráca medzi 
Rýchlou zdravotnou službou a Požiarnou zá
chrannou službou v Novom Meste nad Vá
hom. 

Želáme všetkým motoristom, aby nikdy 
nemuseli využívať naše služby, ale ak sa Vám 
už niečo také prihodí, sme pripravení Vám 
prísť na pomoc. Naše služby sú bezplatné a 
nájdete nás nonstop na čísle tel. 150. 

por. PO Ladislav Kahan 
veliteľ Jednotky Zb. PO 


